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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 11. ledna 2025 

v Geofyzikálním ústavu AV v Praze na Spořilově 

 
 

Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Lumír Honzík, Kateřina Hoňková, Iveta 

Lamberská, Petr Sobotka, Lenka Soumarová, Pavel Suchan, Vladislav Slezák. Revizoři: Martin Černický, Jan 

Kožuško, Eva Marková. 

 

 

1. Sjezd 2025 

Sjezd ČAS proběhne v Planetáriu Praha 26. až 27. dubna 2025 v době končící velké rekonstrukce kopule a 

interiéru. VV stanovil klíč k volbě delegátů. Všechny pobočky a sekce mají nárok na jednoho delegáta za 

každých započatých 20 kmenových členů, přičemž rozhodným datem je stav členské základy k 28. únoru 2025. 

Kolektivní členové mají nárok na vyslání delegáta dle kolektivní smlouvy. VV vyzývá složky i členy ČAS, aby 

zasílali návrhy na čestné členství v ČAS do 25. března. VV diskutoval o stavu plnění usnesení minulého sjezdu. 

Uspořádání sjezdu je finančně náročné, je vhodné hledat úspory a sponzory. Cestu delegátům složek bude hradit 

ČAS, ubytování složky, stravu budou zajišťovat dobrovolníci a hlavní jídla budou dovezena od cateringových 

firem. Sobotní oběd - Soumarová zjistí možnosti v nedaleké restauraci Pražan. VV eviduje několik požadavků na 

změnu stanov. VV diskutoval o doplňkovém programu sjezdu: zvané přednášce, popř. divadelním či hudebním 

vystoupení. Do příštího VV už nebude kandidovat několik klíčových členů současného VV, kteří vykonávali, 

důležitou práci: hospodář Dřevěný, místopředseda a tiskový tajemník Suchan, člen VV pověřený komunikací se 

složkami Honzík. Po dvou volebních obdobích už nemůže kandidovat ani předseda Heinzel. VV vyzývá členy 

ČAS a složky ČAS, aby ze svého středu vybrali nejvhodnější kandidáty. 

 

2. Hospodaření, rozpočet 

Dřevěný připravil návrh rozpočtu, ve kterém figuruje několik neznámých. Dřevěný navrhuje zvýšit rozpočet 

složkám na celkovou výši 230 000 Kč a 30 000 Kč dát na projekty složek. Rozpočet ke schválení VV zašle do 

31. ledna. Sobotka zaslal RVS žádost o dotaci na rok 2025 v již schválené výši 595 000 Kč. Dřevěný připraví 

v následujících dnech vyúčtování dotace RVS za rok 2024. Dřevěný eviduje zvláštní platbu ze stejného účtu, 

kam byl poslán poplatek za členství ve SCOSTEP. Černický navrhuje řešit s bankou.  

 

3. Malé setkání složek 

Tradiční malé pracovní setkání složek proběhlo v sobotu 11. ledna od 9:30 do 14:30 v Geofyzikálním ústavu AV 

v Praze na Spořilově. Náplní byly především záležitosti týkající se účetnictví, rozpočtu, povinností složek, 

spolupráce atd. Proběhla diskuze o další účasti na Noci vědců, spoluúčasti při oslavách 35 let RVS a sjezdu 

ČAS. Bartoš vyzývá ke spolupráci na připravované knize První století ČAS. Bartoš pošle do vedcas aktuální stav 

knihy a seznam složek, od kterých nic nemá. Slezák informoval o stavu projektu zveřejnění souboru objevů, 

které Jiří Grygar celá desetiletí připravoval pod názvem Žeň objevů. Většina potřebné částky je již vybrána, VV 

vyzývá i další dárce, aby se připojili.  

 

4. Noc vědců 

Slezák informoval o chystané změně názvu od r. 2026, prosazované národním koordinátorem VŠCHT, která 

nemá reálný důvod. Motivována je spíše „genderovou ideologií“ s odůvodněním, že slovo „vědců“ hovoří jen o 

mužích, a ne o ženách. Sobotka prezentoval vyjádření jazykovědce doc. Karla Olivy, který ostře nesouhlasí se 

zdůvodněním. Sobotka dále informoval, jak koordinátor účelově dezinterpretoval výsledky ankety mezi 

spoluorganizátory Noci vědců. Slezák, jako zástupce ČAS, bude tlumočit nesouhlas ČAS, a také se nebude 

účastnit nové ankety, ze které se vybírá nový název. VV uvažuje i o úplném ukončení spoluúčasti ČAS na této 

akci. Pro rok 2025 zůstává v platnosti původní název akce i účast ČAS. 

 

5. 35 let RVS 

ČAS byla oslovena ohledně spoluúčasti při oslavách 35 let RVS. V přípravě je publikace, která představí 

všechny společnosti sdružené v RVS, a ČAS v ní má rezervovány tři strany. VV přislíbil spoluúčast na Veletrhu 

vědy, který se uskuteční 5. až 7. června na výstavišti v Praze – Letňanech. Pražská pobočka nabízí, že před 

vstupem do areálu postaví stan a dalekohledy bude ukazovat Slunce. S RVS projedná spolupráci Sobotka. 
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6. Seminář pro astro.cz a weby složek 

Ehlerová přišla s myšlenkou jednodenního kurzu pro všechny přispěvatele na astro.cz a další weby složek. Kurz 

by byl určen zejména pro mladé autory. Redakce astro.cz s nápadem souhlasí a osloví potenciální účastníky.  

 

7. Kolektivní členové 

Výše členských příspěvků kolektivních členů nebyla po celá desetiletí valorizována. Soumarová připravuje 

revizi smluv i výši čl. příspěvků. Expresní astronomické informace a Czech National Team byly pro neplacení 

čl. příspěvků vyřazeny. Nové smlouvy by měly automaticky obsahovat podmínky vyřazení i účasti delegátů na 

sjezdu. 

 

8. Skupina pro bezbariérovou astronomii 

VV zrušil pro několikaletou nečinnost Skupinu pro bezbariérovou astronomii, která vznikla z iniciativy Petra 

Duška v roce 2020.  

 

9. EAS 

Ondřej Pejcha z MFF UK zastoupí ČAS na každoročním zasedání výboru Evropské astronomické společnosti 

se zástupci národních astronomických společností, tentokrát v Bulharsku. Zastupování ČR v EAS má nyní 

v gesci i v rámci ČNKA. VV rozhodl, že Pejchovi uhradí ubytování. 

 

10. Elektronické průkazky 

VV pokračoval v diskuzi ohledně elektronických průkazek, která započala na setkání složek. Myšlenka má své 

zastánce i odpůrce. Černický navrhuje pozvat na příští VV zástupce firmy, která nabízí jak správu databáze čl. 

základny, tak tvorbu elektronických průkazek.  

 

11. Asociace HaP 

Letos dojde k plánovanému sloučení ČAS s Asociací hvězdáren a planetárií. Asociace pořádá každoročně Den 

hvězdáren a planetárií. Letošní ročník proběhne 7. března. V příštích letech by tato akce mohla mít velkou 

podporu složek ČAS a stát se tak největší akcí ČAS v případě nepokračování naší účasti na Noci vědců.  

 

7. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: Filip Křen (Pobočka Brno). 

 

 

Příští schůze VV ČAS se uskuteční 26. 3. 2025 od 13:00 v Astronomickém ústavu AV v Praze na Spořilově. 

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


